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DATUM 11-2-2022 

AAN Presidium 

VAN Johan Dorst 

DOORKIESNUMMER 06 25 77 89 77 

ONDERWERP Gespreksnotitie: op zoek naar een integrale werkwijze 

Beslispunt 

Zoals uit dit Memo blijk, is er geen kant en klare oplossing voorhanden m.b.t. integraal werken. Verder is 

onduidelijk hoe de Staten dit beleven. Wordt ‘integraal werken’ überhaupt als een probleem ervaren? Zo ja, welke 

voorkeur voor een eventuele andere werkwijze leeft er onder de Staten- en commissieleden?  

Daarom adviseert de Griffie een bredere uitvraag onder de Staten- en commissieleden. Zoals te doen gebruikelijk 

houdt de Griffie tegen het einde van een Statenperiode een enquête onder Staten- en commissieleden, 

Gedeputeerden, bestuursadviseurs en de Griffie. Deze enquête is voor het zomerreces afgerond. Voorgesteld 

wordt om in deze enquête een aantal vragen over dit onderwerp op te nemen. De resultaten kunnen dan in het 

Presidium besproken worden. 

 

Opdracht Presidium 

Het Presidium heeft de griffie gevraagd om met een voorstel / gespreksnotitie te komen om meer integraal te 

kunnen werken. Dit past bij de rol van het Presidium. Een van de taken van het Presidium, zoals vermeld in het 

Reglement van Orde, luidt: “Het Presidium bewaakt het besluitvormingsproces en de strategische 

agendaplanning van de Staten en de Statencommissies.” (RvO, Art 8, lid 5). 

 

Wat is het probleem?  

In Utrecht werken we op dit moment met vakcommissies. Vaak is het duidelijk in welke commissie een onderwerp 

behandeld gaat worden; soms is het zoeken, omdat het onderwerp twee of meer beleidsvelden beslaat. Wanneer 

deze beleidsvelden onder dezelfde commissie vallen, is er geen probleem. Het wordt lastig, wanneer de 

beleidsvelden onder meerdere commissies vallen, bv. mobiliteit en wonen. De vraag is hoe de besluitvorming zo 

te organiseren, dat de Staten maximaal gefaciliteerd worden om een onderwerp integraal te bespreken. 

#PSinPoSitie! 

 

Integraal – meerdere beleidsvelden 

Vooralsnog hanteer ik de ‘werkdefinitie’ van integraal: meerdere beleidsvelden betreffend. Wanneer is hier sprake 

van? 

Meerdere beleidsvelden komen vaak samen voor, wanneer er sprake is van een ‘gebiedsgerichte’ aanpak, 

zoals bv. bij ‘Ontwikkelbeeld regio Amersfoort’ en ‘Verstedelijkingsstrategie Arnhem-Nijmegen-Foodvalley’.  

We zullen vaker te maken krijgen met dit soort ‘regiodeals’; in het coalitieakkoord staat: 

 ‘’De Regio Deals worden voortgezet en hiervoor is de komende 4 jaar in totaal 900 miljoen beschikbaar. 

De huidige gezamenlijke aanpak van Rijk, provincie en gemeenten om gebiedsgericht op regionaal niveau 

concrete projecten van de grond te tillen wordt hiermee gecontinueerd. Daarmee kunnen bestaande Regio Deals 

worden versterkt en kan worden voortgebouwd op de kennis, ervaring en samenwerking die met de aanpak in de 

huidige 30 Regiodeals is opgedaan.’’ (P. 29) 

Overigens is het niet zo dat ‘gebiedsgericht’ per definitie meerdere beleidsvelden raakt: denk bijvoorbeeld aan de 

RESsen: wel gebiedsgericht, toch nadruk op 1 beleidsveld (energie). 

Ook bij andere onderwerpen komen verschillende beleidsvelden samen: 



 
 
 
 

2 
 

- Programma U Ned: “In het programma U Ned werken rijk, provincie en gemeenten samen aan 

maatregelen voor de regio Utrecht op het gebied van wonen, werken, bereikbaarheid en leefbaarheid. 

Zo maken we gezonde groei bereikbaar!” 

- Programma Hart van de Heuvelrug: “Naast natuur maken we ook ruimte voor wonen, werken, recreatie 

en zorg. Het doel van het programma Hart van de Heuvelrug is om de bewoners, de dieren en de natuur 

de ruimte te geven die ze nodig hebben en zo bij te dragen aan de toekomst van de Utrechtse 

Heuvelrug.” 

- Regionale Programmering Wonen en werken: “Het aantal inwoners van onze provincie blijft groeien. Er 

is meer ruimte nodig voor woningen en voor bedrijventerreinen. Daarom maakt de provincie samen met 

de gemeenten en regio’s plannen voor de woningbouw en voor bedrijventerreinen. Dat doen we met 

'regionale programmering'.”  

Bovenstaande programma’s omvatten meerdere beleidsvelden, maar hebben wel een accent op één specifiek 

beleidsveld, respectievelijk mobiliteit, natuur en ruimte. Behandeling in de betreffende vakcommissies heeft niet 

voor problemen gezorgd.  

Een onderwerp waar de overlap van beleidsvelden eruit springt is de Groeisprong 2040, met aandacht voor de 

vijf onderwerpen Wonen, Economie & Gezondheid, Natuur & Recreatie, Energie & Klimaat en Bereikbaarheid. 

In het kader van de Gebiedsgericht Aanpak Stikstof schrijven onze collega’s van Public Affairs in de Quick 

Scan van het coalitieakkoord: 

“Verschillende onderwerpen uit het coalitieakkoord gaan niet expliciet over de stikstofproblematiek maar raken 

wel de bedrijven of gebieden waar we in het kader van stikstof aan werken: “Geïntegreerde gewasbescherming”, 

“Dierwaardige veehouderij”, “Positie van de boer in de keten”, “Klimaat en energie”, “Volkshuisvesting en 

Ruimtelijk ordening” en “Infrastructuur”. In de onderscheidende onderdelen uit het coalitieakkoord wordt meerdere 

malen gesproken over een integrale aanpak.” Ook de ‘Rol in de ruimte’, zoals het IPO die voorstelt voor de 

provincies, omvat verschillende beleidsvelden, die in Utrecht in verschillende commissies worden bespreken.  

‘Omgevingsgericht werken’ tenslotte houdt in de geest van de Omgevingswet in dat er integraal naar een 

bepaalde ‘omgeving’ wordt gekeken; het is zelfs één van de vier doelen van de Omgevingswet. 

 

Commissie OGV 

In Utrecht hebben we de commissie Omgevingsvisie. Doel van deze commissie is:  

“… het proces te begeleiden naar de vaststelling van een Omgevingsvisie voor de provincie Utrecht, alsmede alle 

andere voorkomende zaken die te maken hebben met de invoering van de Omgevingswet en waar de Staten een 

rol bij hebben.” (Ad hoc Commissie Omgevingsvisie – verslag ‘Aftrapbijeenkomst 20 maart 2017). Je zou kunnen 

stellen dat dit doel (bijna) bereikt is. Het is de vraag hoe deze commissie verder gaat. 

 

Breder vraagstuk 

Wij zijn niet de enige, die (nog) niet altijd integraal werken: 

- Ook het College heeft een categoriale portefeuilleverdeling, dus per beleidsveld. 

- In de ambtelijke organisatie wordt vaak categoriaal (domeinen) gewerkt. In het nieuwe concernplan 

wordt niet voor niets de focus op samenwerking gelegd: “We werken samen volgens de opzet van de 

omgevingsvisie. De zeven thema’s vormen het kader voor ons werk. Dat is de kapstok. Dat betekent niet 

alleen inhoudelijke samenhang, maar ook procesmatig. Afstemming tussen beleid en programma’s is 

vanzelfsprekend.”  

- Woordvoerderschap binnen de fracties kent een categoriale indeling. 

 

‘Gluren bij de buren’ 

Onze Statengriffier heeft een uitvraag gedaan bij haar collega-statengriffiers. Dat leverde niet veel informatie op, 

anders dan: we horen graag hoe jullie dit oppakken...       Een aantal dingen is inmiddels duidelijk geworden: 

- In Groningen werken ze wel met een commissie, maar geen vakcommissie. Er worden per cyclus twee 

commissiedagen gepland, waar onderwerpen willekeurig op de agenda worden geplaatst. Het is aan de 

statenleden om woordvoerders per agendapunt naar voren te schuiven. 

- Zuid-Holland en Flevoland hebben een Integrale Commissie (IC). Zuid-Holland heeft gekozen voor een 

IC vanwege “… de worsteling met de toename van integrale stukken in een vergaderstelsel met 

vakcommissies…” Het “…beslaat meer dan de agendering van Omgevingsbeleid.” 

 

  

https://www.programma-uned.nl/default.aspx
https://www.hartvandeheuvelrug.nl/
https://www.provincie-utrecht.nl/onderwerpen/ruimtelijke-ontwikkeling/regionale-programmering-wonen-en-werken
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Mogelijke oplossingsrichtingen 

- Het houden bij zoals het nu is: de statenleden erop attenderen dat er een onderwerp staat geagendeerd, 

dat meerdere beleidsvelden betreft, m.n. wanneer het commissie-overstijgend is. 

- Á la Groningen de vakcommissies opheffen en een algemene commissie opstarten. 

- Á la ZH en Flevoland een Integrale Commissie opstarten: 

o In de plaats van de commissie OGV, want die heeft het doel vrijwel bereikt. De IC kan dan in 

het vergaderschema gereserveerd worden in de plaats waar nu de Cie OGV staat gepland. 

o Naast de commissie OGV. Hiervoor zullen dan zo nodig extra vergaderingen voor moeten 

worden gepland. 

Er dienen criteria opgesteld te worden, aan de hand waarvan de griffie kan adviseren en het Presidium 

kan besluiten of iets al dan niet in de IC behandeld moet worden. 

- … #roeptumaar! 

 


